
معاون استاندار قم گفت: آب پشت سدهای کشور 
از جمله اس��تان قم با کاهش ۵۰ درصدی نسبت به 
سال های گذشته روبه رو شده است. به گزارش تسنیم 
از ق��م، بحران کم آبی و خشکس��الی های ادواری هر 
روز اث��رات زننده و غمبار خود را نش��ان می دهد و با 
ادام��ه روند کنونی در مص��رف آب و هدررفت منابع 
آبی، اس��تان قم  نیز در آینده ای نه چندان دور شاهد 
بروز انواع مش��کلات زیست محیطی خواهد بود. این 
در حالی اس��ت که اس��تان قم با توجه به  قرارگیری 
در منطقه خشک و کویری کش��ور بحران کم آبی و 
خشکسالی را بیش از گذشته احساس می کند. در این 
باره محسن بهشتی، معاون عمرانی استاندار قم آخرین 
تصمیمات و راهکارهای مسؤولان استان برای مبارزه 
و کنترل کم آبی و خشکسالی را تشریح کرد. وی در 
گفت وگو با تسنیم در پاسخ به این سوال که وضعیت 
بارندگی قم در نخستین ماه از سال جاری چگونه بوده 
است و آیا آب شرب استان قم در وضعیت »تهدید« 
قرار دارد یا خیر؟ گفت: طبق آمار سازمان هواشناسی، 
اس��تان قم در نخستین ماه سال 97 نسبت به مدت 
مشابه س��ال 96 بیش از ۵۰ درصد کاهش بارندگی 
داش��ته و میزان بارندگی در استان در فصل زمستان 
نیز کمتر از میانگین بلندمدت بوده است. وی افزود: 
استان قم در منطقه خشک و نیمه خشک کشور واقع 
 شده و همواره در تأمین آب با مشکلات ویژه ای روبه رو 
بوده است اما این میزان خشکسالی و کاهش بارندگی 
در سال های گذشته در استان قم اتفاق نیفتاده بود و 
قم این شدت از کاهش بارندگی را تجربه نکرده بود.  
بهشتی  با بیان اینکه بحران کمبود آب در استان قم 
بحرانی گذراست که امید می رود در سال های آینده 

با بهبود وضعی��ت بارندگی به روال طبیعی بازگردد، 
تصریح کرد: مصرف بهین��ه آب و کنترل منابع آبی 
استان از مهم ترین راهکارهای عبور و گذر از این بحران 
است.  وی اضافه کرد: بحران کمبود آب استان قم در 
بخش آب شرب در حال حاضر در وضعیت تهدید قرار 
ندارد به رغم اینکه این بحران دامن بس��یاری از نقاط 
کشور را گرفته است اما وضعیت منابع آبی استان برای 
مصارف کشاورزی و زراعی آسیب پذیر است. این مقام 
مسؤول گفت: ترویج آبیاری نوین در بخش کشاورزی، 
حذف کشت های همراه با آب بری بالا مانند یونجه و 
سبزیجات، حذف شیوه های سنتی آبیاری و غرقابی 
کردن مناطق زراعی و تغییر جهت گیری کشاورزی 
استان به سمت وسوی باغبانی گونه های کم آب بر از 

طریق آبیاری قطره ای از سیاس��ت های مهم استان 
برای کنترل و مدیریت بحران کم آبی در قم اس��ت. 
وی افزود: در چند س��ال گذش��ته با اصلاح برخی 
ش��یوه های مرتبط در زمینه مناب��ع آبی توفیقات 
خوبی در استان اتفاق افتاده است که امید می رود با 
کنترل و اصلاح الگوی مصرف منابع آبی استان دوره 
گذر از بحران کم آبی در قم بدون مش��کل خاصی 
به اتمام برس��د.   بهش��تی در پاسخ به اینکه نقش 
انتقال آب از سرشاخه های دز در این زمینه چگونه 
اس��ت؟ گفت: اگر پروژه انتقال آب از سرشاخه های 
رود دز به اس��تان قم عملیاتی و اجرا نمی شد امروز 
استان قم به یکی از اس��تان های بحرانی کشور در 
مس��اله تأمین آب ش��رب تبدیل می شد. به برکت 

پروژه انتقال آب از سرشاخه های رود دز به استان قم 
مشکل تأمین آب شرب مصرفی شهروندان حل شده 
اما باید اصلاح الگوی مصرف و صرفه جویی لازم در 
این زمینه صورت گیرد. معاون اس��تاندار قم اظهار 
داشت: متأسفانه آب پشت سدهای کشور از جمله 
استان قم با کاهشی ۵۰ درصدی نسبت به سال های 
گذش��ته روبه رو شده است، اگر روند خشکسالی در 
استان قم در 2 سال آینده نیز با همین شیب ادامه 
پیدا کند و اصلاحی در الگوی مصرف ایجاد نش��ود 
قطعاً استان قم نیز به صورت جدی دچار بحران آب 
می شود.  وی در پاسخ به اینکه آیا ممنوعیت کشت 
چمن در محدوده فضای سبز شهر قم حقیقت دارد؟ 
گفت: برای مدیریت آب و استفاده بهینه از مصارف 
آبی در استان تصمیمات ویژه ای اتخاذ شده است و 
ممنوعیت چمن کاری توسط شهرداری قم از جمله 
تصمیمات گرفته  شده در این زمینه است، چرا که 
اصولاً چمن با وضعیت اقلیمی اس��تان قم سازگار 
نبوده و منابع آبی فراوانی را مصرف می کند. احتساب 
سرانه فضای س��بز برحسب مترمربع در استان قم 
اش��تباه اس��ت، در تمام دنیا س��رانه فضای سبز با 
معیار مترمکعب محاس��به می شود، ارتفاع درخت، 
میزان برگ و اکس��یژن تولیدی باید معیار و ملاک 
س��رانه فضای سبز در استان قم  قرار گیرد، توسعه 
یک هکتار باغ با همی��ن میزان چمن به  هیچ وجه 
قابل مقایس��ه نیس��ت. بهش��تی تاکید کرد: برخی 
کشت های رایج در استان قم باید اصلاح شود؛ کشت 
یونجه در استان به  هیچ وجه توجیه اقتصادی ندارد، 
چرا که میزان استفاده منابع آبی توسط این محصول 

و بازدهی اقتصادی آنها تعادل کافی را ندارد. 

معاون استاندار قم درباره بحران کم آبی هشدار داد

کاهش ۵۰ درصدی آب پشت سدها

5وطن

تقدیر از اعضای نمونه شوراهای 
حل اختلاف دزفول

با حضور رئیس دادگستری و دادستان دزفول 
از اعض��ای نمونه ش��وراهای ح��ل اختلاف این 
شهرستان با اعطای لوح سپاس و هدایایی تقدیر 
و تش��کر به عمل آمد. به مناس��بت عید سعید 
مبع��ث با حضور ممبینی رئیس دادگس��تری، 
قهرمانی دادستان و همچنین قضات دادگستری 
و شورای حل اختلاف دزفول به پاس زحمات و 
تلاش های اعضا و کارکنان نمونه شوراهای حل 
اختلاف این شهرستان که در زمینه ایجاد صلح 
و س��ازش و رسیدگی بهتر به پرونده ها و تکریم 
ارباب رجوع فعالیت کردند، از آنان با اعطای لوح 

سپاس و هدایایی تقدیر و تشکر به عمل آمد. 

برگزاری نشست شورای حفاظت 
از منابع آب استان هرمزگان

دومین نشست ش��ورای حفاظت از منابع آب 
استان هرمزگان به ریاست اس��تاندار برگزار شد. 
دومین نشست شورای حفاظت از منابع آب استان 
در س��ال 97 به ریاست همتی استاندار هرمزگان 
و حض��ور پویافر فرمان��دار بندرعب��اس و نخعی 
فرماندار میناب و س��ایر اعضا با دس��تور کارگروه 
ملی س��ازگاری با کم آبی در استانداری هرمزگان 
برگزار شد. هوش��نگ ملایی، مدیرعامل شرکت 
س��هامی آب منطقه ای هرم��زگان گفت: با توجه 
به اینکه ریزش های جوی بس��یار کم بوده اس��ت 
در حال تدوین طرح هایی ب��رای ارائه در کارگروه 
ملی سازگاری با کم آبی هستیم که بعد از تدوین 
و تصوی��ب نهایی در ش��ورای حفاظ��ت از منابع 
آب اس��تان برای وزیر نیرو که دبیر کارگروه ملی 
س��ازگاری با کم آبی است، ارسال خواهد شد. وی 
ادامه داد: ۸۵ درصد از مساحت کشور دارای اقلیم 
خشک است و اس��تان هرمزگان از نظر موقعیت 
اقلیمی فراخشک و بیابانی است که دارای 3 حوضه 
آبریز مهران، بندرعباس-س��دیج و بلوچس��تان - 
جنوبی - مشترک با استان سیستان وبلوچستان 
است. ملایی گفت: در استان هرمزگان در مجموع 
72 دش��ت وجود دارد که از این بین 22 دش��ت 
آزاد اس��ت و ۴۴ دش��ت به دشت ممنوعه تبدیل 
ش��ده است. وی افزود: در استان هرمزگان نسبت 
به بلندمدت ۸۰ درصد کاهش بارندگی داشته ایم 
و همچنین نسبت به سال گذش��ته ۸6درصد با 

کاهش نزولات جوی روبه رو بوده ایم. 

گلستانخوزستان
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کاهش شدید روان آب 
رودخانه های گلستان

معاون حفاظت و بهره برداری ش��رکت آب 
منطق��ه ای گلس��تان گفت: با کاهش ش��دید 
روان آب رودخانه ها، کش��اورزان و بهره برداران 
گلستانی مصرف خود را تا ۵۰ درصد در بخش 
آب س��طحی و2۰ درص��د در آب زیرزمین��ی 
کاهش دهند. سیدمحس��ن حس��ینی افزود: 
میزان آب س��فره های زیرزمینی استان حدود 
یک میلیارد و 2۵۰ میلیون مترمکعب در شرایط 
نرمال است که حدود 7۵ درصد این توان قابل 
بهره برداری اس��ت. همچنین آب های سطحی 
استان نیز در سال های نرمال حدود یک میلیارد 
و 23۵ میلیون مترمکعب است. وی عنوان کرد: 
حدود یک دهه است آب قابل تخصیص برای 
بخش کشاورزی نداریم و هم اکنون حدود 97 
درصد آب زیرزمینی استان در بخش کشاورزی، 
صنعت، ش��رب و همچنین چاه های غیرمجاز 
اس��تحصال می ش��ود. وی اف��زود: از مجموع 
آب های س��طحی و زیرزمینی اس��تان حدود 
۸۸ درصد در بخش کش��اورزی، آبزی پروری و 
محیط زیس��ت، حدود 3 درصد در صنعت و 9 
درصد در بخش ش��رب مورد بهره برداری قرار 

می گیرد.  

حجم آب دریاچه ارومیه ۲۱۰ 
میلیون مترمکعب کاهش یافت

رئیس س��تاد احی��ای دریاچ��ه ارومیه در 
آذربایجان غرب��ی گفت: حج��م آب موجود در 
دریاچه 2۱۰ میلیون مترمکعب کاهش یافته و 
ب��ه رقم یک میلیارد و 99۰ میلیون مترمکعب 
رسید. فرهاد سرخوش در گفت وگو با تسنیم در 
ارومیه، با اشاره به آخرین وضعیت آب دریاچه 
ارومیه اظهار داش��ت: تراز آب دریاچه نس��بت 
به زمان مش��ابه در س��ال گذشته 9 سانتیمتر 
کاه��ش یافته و به رقم ۱27۰/7۴ رس��یده در 
حال��ی که س��ال گذش��ته ۱27۰/۸3 بود. وی 
با اش��اره به وس��عت دریاچه در مقایسه با سال 
96 خاطرنشان کرد: متأسفانه وسعت دریاچه با 
کاه��ش روبه رو بوده و از رقم 2379/۸9 به رقم 
2276/۸6 کاهش یافته اس��ت. وی تأکید کرد: 
حج��م آب موجود در دریاچه نیز 2۱۰ میلیون 
مترمکعب کاهش یافته و به رقم یک میلیارد و 

99۰ میلیون متر مکعب رسید. 

آذربایجان غربی

ادامه از صفحه اول
روحانی گفته است: »باید 
باورمان شود که کشور، اداره اش و مدیریتش بر عهده 
و از آن ملت اس��ت و ما باید باورمان شود که چیزی 
بالاتر از نوکری ملت نداریم. ما بالاتر از این نیس��ت 
که خادمی برای مردم باش��یم و اگر کسی خودش 
را بالات��ر از خادمی می داند، پس معنایش حکومت 
اسلامی نیست و حتی مفهوم مردم سالاری دینی را 

لمس و حس نکرده است«. روحانی پیش از این و در 
مه��ر ماه 9۱ اما گفته بود: »مردم دلار نمی خواهند، 
صداقت و برنامه می خواهند. ما نیاز به نوکر نداریم، 

نیاز به مدیر داریم«. 
وی در هم��ان تاری��خ و در بخ��ش دیگ��ری از 
سخنرانی خود گفته بود: »مردم از اینکه فقط حرف 
می شنوند خسته ش��ده   اند. مردم از اینکه یک عده 
می آیند فقط یک طرفه سخن می گویند و به مسائل 

دیگر که مهم هم هس��ت اش��اره نمی کنند، خسته 
شده   اند. مردم از آنهایی که می آیند آمارهای دقیقی 

ارائه نمی دهند خسته شده اند«. 
واقع��اً چقدر حرف  های خوبی! ش��ما را نمی دانم 
اما من فکر می کنم چقدر خوب می شد برخی فقط 
ح��رف می زدند و ما به آنها پول ه��م می دادیم ولی 
برای تصاحب مسؤولیت اجرایی اینقدر خودشان را به 
زحمت نمی انداختند. باور کنید خدا هم راضی نیست!

ادامه از صفحه اول
... نظرها از اشتباه لفظی  
دور  ش��ود و جالب آنکه این صبح نخس��تین  روز 
کاری هفته اس��ت و خس��تگی رئیس جمهور در 
نخستین  روز کاری خود جای سوالات بیشتر دارد!

اما اینها همه نکات سخنرانی روز شنبه دکتر 
روحانی نیست. روحانی همچون گذشته جملاتی 
را در سخنان خود بیان کرد که بیشتر شباهت به 
افراد خارج از گود دارد تا مسؤول اول قوه مجریه. 
رئیس جمه��ور در جم��ع مدیران ارش��د دولت، 
قسمتی از سخنان خود را به گفتن نصایح و نکات 
اخلاقی اختصاص داد که بیشتر تاکید در حول 
محور مردم ب��ود. او مدیران را به خدمتگزاری و 
جلب رضایت مردم دعوت کرد و اش��اره داشت 
ما نوکر مردم هس��تیم، در حالی که س��ال 9۱ 
خطاب ب��ه دولتم��ردان وقت گفته ب��ود مردم 
مدیر می خواهند نه نوکر! حقیقت این است که 
مردم نه نوکر لفظی می خواهند نه مدیر منفعل. 

مردم مس��ؤولی می خواهند که به جای وعده و 
سخنرانی های گل و بلبل، کار کند؛ آن هم کاری 
که اثرش را به طور ملموس در جامعه و زندگی 
روزمره خود ببینند، نه اینکه صرفا روی کاغذ و 
آمارهایی که به ریال)!( اعلام می شود، گفته شود 

کار کرده ایم.
در این نشس��ت رئیس جمه��ور از نحوه رفتار 
مدیران با مردم انتقاد داش��ت و گفت: »ما خیلی 
با مردم کم صحبت می کنیم و مدیران دولتی روزه 
سکوت گرفته اند. نمی دانم چه کسی گفته و آنها از 
چه می ترسند اما هر کس در پست دولتی و در هر 
رده مدیریت��ی که قرار دارد، باید بداند طبق قانون 
و وظیفه شرعی، دارای توانمندی و قدرت بالاست 
و بای��د به وظیفه خود عمل کند و اگر نمی تواند و 
از اخم این و آن می ترس��د و هراس دارد، باید کنار 
برود، چرا که واجب نیست به صندلی ای که اشغال 

کرده تا پایان ۴ سال بچسبد«.
البته که نصیحت و تذکر دادن به زیردستان کار 

مبارکی است اما رئیسی که می خواهد مرئوس خود 
را به کاری فرابخواند یا نکته اخلاقی ای را گوش��زد 

کند، ابتدا خود او باید عامل به آن عمل باشد.
آق��ای روحانی نمی تواند توقع داش��ته باش��د 
مدیران بخش های مختلف مردمی باشند در حالی 
که خودشان آنقدر از مردم فاصله گرفته اند که وقتی 
در ایام تعطیلات از نزدیک با خانواده های زلزله زده 
دیدار کردند، مخالف و موافق ایشان بسیار ذوق زده 
ش��دند، در حالی که باید در ۴ سال گذشته آنقدر 
پای حرف مردم نشسته باشند که این دیدار ها امر 

عادی و از سر وظیفه باشد نه رویدادی ذوق آور.
ضمن اینکه ابتدا سوزن وظیفه شرعی، میزان 
توانمندی و عدم هراس را باید به راس قوه مجریه 

بزنند سپس جوالدوزش را به بقیه مدیران.
خلاصه کلام، این س��خنرانی همچون گذشته 
سرشار از تناقض هایی بود که فقط برای یک فقره 
آن چون واکنشی داشت که شکار دوربین ها شد، 

مجبور به اصلاح شدند!

یادداشت امروز

نگاه

خدا هم راضی نیست! 

نه نوکر لفظی می خواهیم نه مدیر بی تدبیر!

ارتقای بهره وری و قابلیت های سازمانی در گروه صنعتی و پژوهشی زر 
در راس��تای ارتق��ای به��ره وری و قابلیت ه��ای 
س��ازمانی، سیس��تم ERP/SAP درگروه صنعتی 
و پژوهش��ی زر با همکاری ش��رکت ماموت سیستم 
بهره ب��رداری و پیاده س��ازی ش��د.  مدیرعامل گروه 
صنعت��ی و پژوهش��ی زر در  آیین پیاده س��ازی این 
پ��روژه گف��ت: SAP و راهکار مدیریت پ��روژه آن 
دارای مجموع��ه ای با قابلیت های ویژه اس��ت که به 
ما کم��ک می کند با اجرای فعالیت ه��ا، بموقع و به 

بهترین نحو بتوانیم حرکت کنیم.  محس��ن امینی 
افزود: ساختار نرم افزاری SAP بسیار ساده است و از 
جمله مزیت های این طرح بانک های اطلاعاتی است 
که وظیفه ذخیره سازی داده ها را بر عهده دارند. وی 
افزود: بس��یاری از شرکت های دنیا از سیستم  جامع 
برنامه ریزی منابع سازمانی این شرکت جهت مدیریت 
بهینه س��ازمان خود استفاده می کنند لذا باید توجه 
داشته باش��یم قامت پروژه بسیار بزرگ است و باید 

برای موفقیت این طرح همه تلاش کنند. وی گفت: با 
راه اندازی این سیستم تلاش کرده ایم تا درون ساختار 
گروه صنعتی را قدرتمند کنیم تا مشکلات کاهش 
یافت��ه و حل ش��ود. وی افزود : در ب��ازار امروز همه 
چیز از س��وددهی محصول گرفته تا توسعه خدمات 
بس��تگی به حداقل زمان ورود محصول به بازار دارد. 
SAP و راهکار مدیریت پروژه آن به ما کمک می کند 
علاوه بر اجرای فعالیت ها به بهترین نحو و بالاترین 

کیفیت و منطبق با برنامه ای کاملا زمان بندی شده، 
بتوانیم روی منابع موجود و در دسترس خود بهترین 
برنامه ریزی را داشته باش��یم. وحید سلطان دهقان، 
مدیر فناوری و اطلاعات گروه صنعتی و پژوهش��ی 
زر نی��ز با اب��راز خرس��ندی از اجرای ای��ن طرح با 
همکاری ماموت سیستم گفت: در سال های آتی تمام 
شرکت های زیرمجموعه گروه صنعتی و پژوهشی زر 

به این نرم افزار مجهز خواهند شد. 

هرمزگان


